
خوبی اســت. »ســرزمین مادری« کلا حال و 
هوای متفاوتی با کارهایی که پیش از آن تجربه 
کرده بودم، داشت. نقشــی که در این سریال بر 
عهده داشتم هم نقشــی کاملا متفاوت بود چه 
در تجربه های قبل از آن و چــه در تجربه هایی 
که درطول سال های بعد از آن داشتم. یک نقش 
تکرارنشدنی برای من بود. درواقع این کاراکتر 
یک شیرینی متفاوتی برایم داشت و یک چیزی 
را از خودش در من جا گذاشته که واقعا دوستش 
دارم. شــاید همین نکته به شدت انتظارم برای 
پخش شدن سریال درطول این سال ها می شد. 

شیوه انتخاب بازیگر »ســرزمین مادری« 
خیلی پیچیده  و متفاوت  بــود. مثلا در کارهای 
قبل از آن یک بار می رفتم، صحبت می کردیم، 
انتخاب می شــدم و بعد که فیلمبرداری شروع 
می شد برای ایفای نقشم می  رفتم. ولی پروسه 
انتخاب من و کلا تمام بچه های دیگر  این سریال 
چندین مــاه زمان برد. روزهــای اول بچه های 
خیلی زیادی برای انتخاب حضور داشتند دقیق 
یادم نیست شاید حدود 300،400 نفر بودند که 
خیلی هایشان هم بازیگر بودند. ما باید چندین 
مرحله را می گذراندیم که هــر یک ماه یا دوماه 
یک بار چند نفرمــان پذیرفته می شــدند و به 
مرحله بعدی می رفتند و همین طــور به مرور 

تعداد کاندیداها کمتر می شد. 
من در گروه ها و پروژه هــای خیلی خوب 
دیگری هم بوده ام ولی کارگردانی کمال تبریزی 
و نحوه مدیریت کار او واقعا متفاوت بود. چیزی 
که در سن وســال آن زمان، به عنوان یک بچه 
یادم می آید این اســت که مثلا کمال تبریزی 
کارگردانی نبود که فقط پشت مانیتور بنشیند و 
بقیه همه کارها را انجام دهند یا نحوه ارتباطش با 
بازیگران کودک طور دیگری بود، درواقع خیلی 
دوســت بود با بچه ها. به هرحال ارتباط برقرار 
کردن با بچه ها نســبت به بازیگران بزرگســال 

سخت تر است اما ارتباط او با ما خیلی صمیمی 
بود. برای هر ســکانس، خودش می آمد و با ما 
تمرین می کرد. صبح ها قبــل از این که کارمان 
شروع شود و وارد صحنه شویم، با بچه ها خیلی 
صحبت می کرد. درواقع از همان شروع کار، این 
ارتباط نزدیک را برقــرار می کرد که این جریان 
به نظر من شیوه بسیار خوبی بود و طبیعتا نتیجه 
خیلی خوبی هم داشــت. شــاید آن زمان این 
تفاوت ها را خیلی متوجه نمی شدم ولی بعدها 
در کارهای دیگر می دیدم که نه واقعا شیوه همه 
کارگردان ها این طور نیست، آن قدر با بازیگرها 
مَچ نیســتند. اغلب فقط پشــت مانیتورشان 
می نشینند. درکل باید بگویم »سرزمین مادری« 
برای من که یک بچه ده ساله بودم، یک کلاس 
بازیگری بود و تجربه های بســیار ارزشمندی 

برایم داشت 

جایزه هایــی که تابه حــال دریافت 
کرده اید بابت بازی در فیلم های ژانر 
کودک و نوجوان بوده، علاقمندی تان 

هم بیشتر به همین ژانر است؟ 
بله من علاقه زیادی به ژانر کودک و نوجوان 
دارم. جوایزم نیز مربوط به جشــنواره کودک  و 
نوجوان است که یک بار در سال 93 برای بازی در 
فیلم سینمایی »غریبه ها« به کارگردانی محسن 
یوسفی گرفتم، دومین جایزه هم در سال 96 بود 
بابت بازی در فیلم سینمایی »آگوست« که یک 
نصف روز از فرار مادر و دختری را نشان می دهد 
که داعش به آن  ها حمله کرده است. کل آن فیلم 

به زبان کردی کرمانجی هست.

چه زبان سختی، از قبل به این زبان 
مسلط بودید؟ 

بله واقعا زبان خیلی سختی بود ولی نه من 
اصلا بلد نبودم. یک مربی داشــتیم که جدا از 

تمرین هایمان، در دوران فیلمبرداری هر شب 
دیالوگ ها را وویس می کرد و من هم تا وقتی که 
بخوابم مدام گوش می دادم و می نوشتم و به نظرم 
همه این سختی ها در این که همه چیز خوب از آب 

دربیاید و من جایزه بگیرم، تاثیرگذار بود. 
در دوران نوجوانــیِ خــودم، خیلی به این 
موضــوع فکر می کردم و دوســت داشــتم که 
فیلم  های کودک و نوجوان بیشــتری ســاخته 
شود. چون کم توجهی هایی که نسبت به گروه 
ســنی کودک و نوجوان وجود داشت را کاملا 
احســاس می کردم و می دیدم کــه تنها زمانی 
که به سینمای کودک و نوجوان توجه می شود 
فقط همان یک هفته  جشنواره کودک و نوجوان 
اســت. در آن یک هفته بود که به بچه ها توجه 
می شد، با بازیگرهای آن سن گفتگو می کردند، 
به آن ها جایزه می دادنــد. به همین دلیل در آن 
سن از جشنواره و فضای آن خیلی احساس خوبی 
می گرفتم. چون در زمان های دیگر، در پروژه های 
دیگر و به طورکلی در حوزه فیلمسازی این اتفاق 
نمی افتد و هر چه قدر هم که یک بازیگر کودک 
یا نوجوان خوب باشــد، اولویت بــا بازیگرهای 
بزرگسال است چه در تیتراژ چه در پوستر چه 

در همه چیز آن.
البته به جز ســریال »سرزمین مادری« که 
دقیقا برعکس این ماجرا بود یعنی کمال تبریزی 
و دستیار او جمال حاتمی، گروه کارگردانی هم و 
کارگردان دوم سریال، همه به بازیگرهای کودک 

خیلی توجه داشتند. 
اما هنوز هم همچنان این دغدغه هســت، 
یعنی من احســاس می کنم که برای سینمای 
کودکان و نوجوان با این کــه به نظر من فضای 
خیلــی قشــنگ و مخاطب های خــودش را 
دارد، آن قدری توجه و حتــی آن قدری فیلم  و 
فیلمنامه های خوب نیست. من در همان دوران 
هم شاید فقط در چند پروژه کار کردم که مربوط 
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